

LINGNAN CULTURE AND HISTORY

# 岭南文史



广东省人民政府文史研究馆主办

季刊 总第126期



# 《岭南文史》(季刊)2016年第4期(总第126期) 目 录

## ■ 卷首语

- 纪念伟大的民族英雄、爱国主义者和民主革命的  
先驱——孙中山 张磊

## ■ 馆员文萃

- 1 佐临·辉煌的戏剧人生 陈健  
10 尘封二百载 秘籍显新容  
——《陈昌齐诗文集》影印出版简述 陈海烈

## ■ 纪念孙中山先生诞辰150周年

- 16 民国时期孙中山对美国记者的两次重要谈话 邵雍  
20 孙中山关怀潮人安危 陈汉初

## ■ 历史长河

- 23 陈济棠主粤与广州城市近现代化 司徒尚纪 许桂灵  
29 将军与佛教  
——李汉魂对广东佛教的贡献 林有能  
36 唐代市舶使吴德廊墓志考释 吴宇翔  
41 清代广州行商卢观恒入祀学宫乡贤祠事件探析 魏雅丽

## ■ 史海钩沉

- 45 广东南海九江疍民文化研究 张纹华  
50 广州现存清末西式炮台年代考 黄利平  
53 广府民间“私伙局”的发展历史 万钟如

## ■ 人杰风华

- 56 潛若水名号考论 徐燕琳

## ■ 文苑艺坛

- 59 张友仁遗作《红梅诗》浅析 张榕生  
64 “粤诗冠冕”李黼平的“东莞印象” 方尤瑜  
69 明清之际岭南文学世家的伦理处境与家学传承  
——以番禺王邦畿家族为考察中心 李婵娟  
74 岭南戏曲研究资料考辨三则 林杰祥

## ■ 学术动态

- 78 “广东人在上海”专题调研座谈会综述 本刊编辑部

刊名题字：启功

封面图片：东莞茶山镇南社村 徐南铁 摄

封三题字：陈永正

封底作品：山静水流长 朱庸斋作

英文目录：区锐

# LINGNAN CULTURE AND HISTORY

[Quarterly]

No.4 2016 (Holistic No. 126)

## Contents

### Foreword

In Memory of Dr. Sun Yat-sen, the Great National Hero, Patriot, and the Pioneer of Democratic Revolution

ZHANG Lei

### Selected Articles by Fellows of the RICH

- 1 Huang Zuolin: A Striking Life of an Actor CHEN Jian  
10 A New Look of a Mysterious Book after 20 Decades' Oblivion: A Brief Introduction to the Publication of *Collected Works by Chen Cangqi* CHEN Hai-lie

### Commemoration of 100 Anniversary of the Birth of Dr. Sun Yat-sen

- 16 Dr. Sun Yat-sen's Two Important Talks to US Journalists during the Republican Period SHAO Yong  
20 Dr. Sun Yat-sen's Deep Concern for the Safety of the Chaozhou People CHEN Han-chu

### Historical Studies

- 23 Chen Jitang's Governance of Guangdong and the Modernization of the Guangzhou City SITU Shang-ji, XU Gui-ling  
29 The General and Buddhism: Li Hanhun's Contribution to the Development of Buddhism in Guangdong LIN You-neng  
36 Textual Studies and Interpretation of the Tang Dynasty Customs Officer in Chief Wu Deyong's Epitaph WU Yu-xiang  
41 An Analysis of Cantonese Merchant Lu Guanheng Being Worshipped as Gentry in the Ancestors' Temple in the Qing Dynasty WEI Ya-li

### New Founding and Reconsideration of Historical Facts

- 45 A Study of the Boat People (*Dan Min*) Culture in Jiujiang, Nanhai County, Guangdong Province ZHANG Wen-hua  
50 Dating of the Existence of Western-styled Gun Batteries in Guangzhou HUANG Li-ping  
53 History of the Development of "Si Huo Ju" (Gathering of Amateur Canton Opera Performers) in the Guangzhou Area WAN Zhong-ru

### Elites' Profiles

- 56 An Exploration of the Aliases of Zhan Ruoshui XU Yan-lin

### Literature and Art

- 59 Tentative Interpretation of Zhang Youren's Poem Composed on "the Red Plum Blossoms" ZHANG Rong-sheng  
64 The Leading Guangdong Poet Li Fuping's "Impression on Dongguan" FANG You-yu  
69 The Ethical Circumstances and Clan Cultural Inheritance of the Noble Families in Lingnan Area during the Transition Period from the Ming to the Qing Dynasty LI Chan-juan  
74 Reconsideration of Research Materials of Lingnan Drama: Three Examples LIN Jie-xiang

### Academia

- 78 A Symposium Based on Investigation of "Guangdong Natives in Shanghai": A Review The Editorial Board

### Inner Back Cover: Lingnan Celebrity

Mr. Liang Dingguang: Member of the RICH of Guangdong

Front Cover Photo: Nanshe Village, Chashan Town of Dongguan

Back Cover Painting: Quietude in Mountains and Waters

by XU Nan-tie

by ZHU Yong-zhai



山静水流长

朱庸斋作

国内统一连续出版物号CN44-1004/K  
国际标准连续出版物号ISSN1005-0701

国内定价¥8 国外定价US \$8

